4- بحث بعنوان " إمكانية عزف الكروماتيكية والمقامات العربية في المواضع المختلفة علي آلة العود "•
" "د.علي عبد الودود وكيل كلية التربية النوعية جامعة بنها للدراسات العليا"
  نظرا لحداثة تدريس الموسيقي العربية وآلاتها منذ إنشاء المعاهد الفنية العلمية المتخصصة فقد ظهرت الكثير من الكتب والمراجع والأبحاث التي تهتم بالجانب العلمي للآلات العربية وخاصة آلة العود أكبر من الجانب الخاص بتفنين الأوضاع المختلفة لآلة ووصفها وصفا دقيقا وصياغة مؤشرات للتدرج التعليمي للآلة علي الرغم من وجود بعض الاجتهادات الغير كافية , لذا فقد قام الباحث بصياغة فكر ومفهوم يخص الآلة للمساهمة في وجود مستوي علمي للدلالة علي التواصل بين الأجيال وصولا إلي إبراز الآلة بشكل علمي مميز .

وقد جاء البحث متضمنا المشكلة – أهداف البحث – أهمية البحث – مصطلحات البحث – الأبحاث السابقة المرتبطة .

ولإجراء البحث قام الباحث بثلاث خطوات هي :-

1- تقنين عزف أو عفق أنصاف الدرجات ( الكروماتيك) الموجودة ثم جمع الأوتار لمسافة أوكتاف ابتداء من مطلق الوتر أي علي بعد 12 دستان (مواضع العفق) وتقنين عزفها بشكل سلمي علي الوتر الواحد , ثم جميع الأوتار في مواضع مختلفة (ثلاثة أوضاع) .

2- تقنين عفق المقامات العربية بشكل سلمي علي الوتر الواحد للآلة لبيان إمكانية تصوير المقامات وعزفها من أماكن غير مألوفة مبتدءا من مطلق الوتر وحني جواب علي نفس الوتر وبيان المهارات العزفية المطلوبة .
3- إمكانية عزف المقامات العربية في الأوضاع العربية المختلفة علي العود , وقد بين الباحث المحاولات السابقة في هذا المجال والتعليق عليها ثم عرض لفكر الباحث ووضع فصولا لأوضاع المقام المختلفة وبيان كيفية العزف من خلالها . من خلال نموذج (مقام الراست) , ثم جاءت النتائج وأهمها وجود أسلوب أكاديمي لتطوير العزف علي العود ,كما أوصي الباحث بالاهتمام وتشجيع تأليف المواتيد الخاص بالآلات العربية لسد العجز في هذا المجال . واختتم البحث بقائمة مراجع البحث .
6 - Research entitled "the possibility of playing Alkrometekip shrines and Arabic in different positions on the lute" 
  Given the novelty of the teaching of Arabic music and machinery since the establishment of specialized scientific technical institutes have emerged a lot of books, reference and research interest in the scientific aspect of the machines, especially Arabic lute more aspect Ptvnin different conditions of the machine and description of a thorough and formulation of indicators to include education of the machine even though there are some interpretations non-sufficient, so the researcher has formulated the thought and concept for the machine to contribute to a significant level of scientific communication between the generations and up to highlight the machine in a scientific special. 
The search came including the problem - the objectives of the research - the importance of research - search terms - associated with previous research. 

To conduct the research, the researcher three steps, namely: -- 
1 - Regulation of playing or Afq half-grades (Alkromatek) tendons are then collected for a distance of an octave from any absolute gut at 12 Dastan (Aallq placements) and rationing orchestrate a peaceful end to the one chord, then all the strings in different positions (three modes). 
2 - Regulation of Arab dignitaries Afq a peaceful end to gut one of the machine to demonstrate the potential of photography and orchestrate the keys to unfamiliar places, starting from absolute melodic chord and plugged in the answer to the statement Aezzvip skills required. 
3 - The possibility of playing keys in the Arab situation different Arabic oud, the researcher has previous attempts in this area and comment on them and then view the researcher's thinking and the development of classes for the different conditions of place and to demonstrate how to play through it. Through model (Alrast denominator), and then came the results and especially the presence of an academic approach to the development of the oud, a researcher also recommended by the attention and encourage private Almuated Arab machines to cover the deficit in this area. Finally, search the list of references the search. 

• بحث منشور – مجلة علوم وفنون- دراسات وبحوث- المجلد السابع – العدد الثالث –يولي 1995 من ص 199 إلي ص 225 عدد 26 صفحة .





